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Klassikaline muusika 
kõlas beebide meeleheaks
Teisipäeva hommikupoolikul 

kogunesid Paide kultuurikes-

kuse kammersaali beebid ja 

väikelapsed koos vanematega 

kuulama Rahvusooperi Estonia 

kontserti.

Paides juba kolmandat kor-

da korraldatud kontserdile kõige 

pisematele oli müüdud ligi 120 

piletit. Paide kultuurikeskuse 

müügitöö korraldaja Maive Pre-

met sõnas, et ega kammersaali 

suurt rohkem inimesi mahukski. 

«Pealegi on osa lapsi ju pidevas 

liikumises,» lisa ta.

Päris väikestele, kes veel 

ringi ei siba, oli põrandale lao-

tatud Estonia meistrite tehtud 

ülisuur muusikateatri tegelus-

tekk. Selle peal oli vanematel 

hea istuda või pikutada ja lastel 

lõbus mängida.

Estonia ooper-kvartett esitas 

kolmveerandtunnisel kontser-

dil 13 klassikalise muusika pala, 

millest suurem osa olid kuulsa-

test lavateostest tuttavad.

Ooper-kvarteti vioolamän-

gija Kerstin Tomson ütles, et 

Paidesse on alati hea tulla, sest 

siin on saal rahvast täis. Nii ei 

ole see sugugi igal pool, kus nad 

beebikontserte andmas käivad. 

Tomson sõnas veel, et lõbusate 

nägudega lapsi ja nende muu-

sikakasvatusest huvitatud em-

medele-issidele on lausa rõõm 

esineda.

Oma poolteiseaastase po-

ja Frankiga kontserdil käinud 

Martha-Beryl Grauberg ütles, 

et tal tuli heldimuspisar silma. 

«Eelmisel kontserdil veebrua-

rikuus oli Frank veel noorem 

ega adunud ehk täpselt, mis ta 

ümber toimus. Nüüd seisis ta 

algusest peale kangestunult ja 

kuulas,» lausus ta.

Graubergi meelest oli muusi-

kavalik väga õnnestunud. «Nad 

teavad, mida teevad ja kellele 

mängivad. Küllap seetõttu oligi 

kavva valitud head kerged pa-

lad, mis polnud väikestele tüüta-

valt pikad,» selgitas ta. «Enamik 

lugusid olid rütmikamad ja pa-

nid lapsi kaasa tantsima.»

Paide kultuurikeskuse müü-

gitöö korraldaja Maive Premet 

andis lootust, et ehk tuleb järg-

mine beebikontsert juba järgmi-

se aasta 15. märtsil, kui estoon-

lased on Paides Toomas Eduri 

balletiõhtuga. (JT)

Põlevad värvipurgid 
seavad tervise ohtu
BIRGIT ITSE

Viimase nädala jooksul kaks 

korda on häirekeskus saanud 

teate Türil endises tööstushoo-

nes paistvatest leekidest. Vab-

riku puiesteel asuvale endisele 

metsakombinaadi territooriumi-

le sõitnud Türi päästjad on tüh-

jalt seisvast kinnilöödud aken-

dega hoonest avastanud keset 

põrandat põlevad värvipurgid.

Türi komandopealik Eilo 

Eesmäe täpsustas, et mõlemal 

korral põles umbes kümmekond 

värvipurki. Kuna hoones nii-öel-

da elamise jälgi ei ole, välistas ta 

võimaluse, et mõni kodutu on 

püüdnud sel moel sooja saada.

Samuti ei pidanud Eesmäe 

usutavaks, et värvipurke põleta-

takse sel moel näiteks vaname-

talli kättesaamiseks. «Kindlalt 

muidugi väita ei saa, aga tõenäo-

liselt on tegu laste rumalusega,» 

märkis ta.

Eelmäe täpsustas, et keset 

põrandat üksteise otsa laotud 

värvipurkidest oli saanud nende 

kohalejõudmise ajaks korralik 

lõke, mille kustutamiseks piisas 

mõlemal korral õnneks pulber-

kustutist.

Eelmäe pani lastevanematele 

südamele tuletada lastele meel-

de tuletegemise nõudeid ja selgi-

tada, et värvi põlemisel tekivad 

ohtlikud gaasid, millel on tugev 

tervist kahjustav toime. «Need 

kemikaalid, mis värvi põlemisel 

eralduvad, on väga mürgised,» 

rõhutas ta.

Terviseameti mürgistusteabe-

keskuse õde-konsultant Maret 

Niinepuu kinnitas samuti, et 

kemikaali põlengul tekkivad 

saadused ja aurud on inimesele 

ohtlikud. «Igasuguse põlemise 

juures põhjustab põhiosa kae-

busi vingugaas ja väiksemas 

osas tsüaniid. Värvide puhul 

lisanduvad mitmesugused sü-

sivesinikke sisaldavad aurud, 

mis ärritavad hingamisteid ja 

halvendavad hapniku omasta-

mist,» täpsustas ta.

Niinepuu ütlust mööda on 

esimesed sümptomid tavaliselt 

uimasus, hingamisraskused, kö-

ha, samuti võib teadvus kiiresti 

kaduda, raskematel juhtudel 

tekivad häired südame töös ja 

lakkab hingamine.

Niinepuu rõhutas, et tervi-

sekahjustus võib ilmneda juba 

väga väikesest kokkupuutest 

sündmuskohal ning kaebused 

süvenevad ekspositsiooni jät-

kudes. «Selle lõppedes hakkab 

kannatanul enesetunne pare-

maks minema,» lisas ta.

Mürgistuskahtluse korral 

soovitab Niinepuu küsida nõu 

mürgistusinfoliinilt 16 662.

Paide tegi jälle 
Türiga kuusekaupa
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«Ega nad seda sealt vist ikka 

kätte saa,» ütles teisipäeva 

hommikul Türil Liiva tänava 

servas kaselehti kokku rehitse-

nud Maimu ja jälgis samal ajal, 

kuidas naaberkrundil mehed ja 

tehnika kõrge kuuse ümber toi-

metasid.

Naaberlinn Paide leidis 

sobiva jõulupuu jälle Türilt, 

sedapuhku neljandat aastat 

järjest. Türi ja Paide elanike 

vaheline igipõline lõõp sai 

sellest ainult hoogu: paidela-

sed on juba naljatanud, et kui 

nii edasi läheb, on Türi varsti 

kuuskedest lage.

Türi rahvas saab jälle uhkelt 

märkida, et Paide nendeta hak-

kama ei saa.

«Ega see väga lihtne ole,» 

pidi tunnistama ka Paide Hal-

duse juhatuse liige Janno Le-

hemets, kui koos töömeestega 

Liiva tänava ääres kasvavat 

kuuske takseeris ja aru pidas, 

kuidas elektriliinide vahetus 

läheduses sirguv okkaline ilu-

dus kätte saada elektriliine ja 

inimesi ohtu seadmata.

Keerukas ülesanne pani 

isegi teeneka kraanajuhi Enn 

Sõmeri kukalt kratsima. Kuigi 

eelmisel aastal tuli samuti jõu-

lupuu üle elektriliinide tõsta, 

jagus Liiva tänava nurgal jän-

damist pikemalt.

Sõmeril oli see 46. jõulu-

kuusk, mille ta on Paidesse 

vedanud. Esialgsete plaanide 

järgi pidi puu Paide keskväl-

jakule jõudma umbes kella 11 

paiku, kuid juhtus see umbes 

kaks tundi hiljem.

Koos oma koera Jossuga 

töömeeste ja kraanajuhi as-

keldamist uudistanud Maimu 

ütles, et Paide saab jälle ilusa 

jõulupuu, aga temal on kuusest 

kahju, sest ta on harjunud se-

da tänavanurgal nägema. Nüüd 

jääb nurk kurvalt tühjaks. «Lin-

nud tegid sinna pesa, see on 

ilus puu, pole selline tavaline 

kuusk, mis metsas kasvab. On 

tugevate ja tihedate okastega. 

Ma käisin ja tõin endale ka jõu-

luks tavaliselt ühe oksa vaasi,» 

mõtiskles ta.

Maimu oli seda meelt, et 

naaberlinn peaks mõtlema 

jõulupuu istutamise peale 

või ehtima ära mõne sobiva 

kasvava puu nii, nagu Türi on 

toiminud.

Janno Lehemetsa ütlust 

mööda oli Liiva tänava kuuse 

kõrval veel paar varianti, ent 

Kirnas ja Paides kasvavate 

kuuskedega võrreldes osutus 

Türil sirguv ligi 18meetrine puu 

sobivaimaks. Tuled Paide linna 

jõulupuul süttivad pühapäeval 

kell 16. (JT)

Tüliõunaks kujunenud 
vallamaja läheb Järva-Jaani
TIIT REINBERG

Üleeile otsustasid Albu, Ambla, 

Imavere, Järva-Jaani, Kareda, 

Koeru ja Koigi valla juhid, et 

ühendvalla vallamaja tuleb 

Järva-Jaani.

Teisipäeva pärastlõunal 

kogunesid seitsme valla juhid 

Aravetele, et teha Järva valla 

ühinemislepingu projekti vii-

maseid muudatusi. Kui seni oli 

ühinemislepingus kirjas, et val-

lamaja hakkab asuma Koerus, 

siis üleeile otsustati, et see tuleb 

siiski Järva-Jaani.

Järva-Jaani vallavanem Arto 

Saar ütles, et üleeilsel hääletu-

sel oli vallamaja asukohaks va-

lida kas Koeru või Järva-Jaani, 

Karedast enam juttu polnud.

Järva-Jaanile andis hääle 

Albu, Järva-Jaani, Kareda ja 

Koigi esindajad, Koeru poolt 

olid Ambla, Imavere ja Koeru 

valla juhid.

Saar selgitas, et otsus on 

lõplik ja nüüd jääb volikogudel 

üle kas ühinemileping heaks 

kiita või mitte. Saar lisas, et 

muudatusi tehti ühinemisle-

pingu projekti rohkemgi, kuid 

need suuri uuendusi ei tähen-

da. «Üks oluline muudatus oli 

see, et me toetame kohalikke 

kogudusi,» lisas ta.

Koeru vallavanem Andres 

Teppan ütles, et nemad on seni 

arvestanud vallamajaga Koe-

rus, seetõttu on teisipäevane 

meelemuutus halb uudis. «Eks 

volikogu pea nüüd otsustama, 

mis edasi saab,» lisas ta.

Teppan selgitas, et Koeru 

vallas seisab rahvaküsitlus 

alles ees ja kui mitu teist valla-

volikogu pole ühinemisotsust 

langetades rahva arvamust  

arvesse võtnud, siis ta usub, 

et Koeru volikogu võtab rahva 

häält kuulda.

Ka Ambla vallavanem Rait 

Pihelgas kinnitas, et otsus on 

lõplik. «Loodan, et Koeru jääb 

meiega ühte paati, sest nende 

osalemine on tervele Järva val-

lale väga oluline,» sõnas ta.

Pihelga meelest on valla-

maja asukoht ületähtsustatud, 

sest tegemist on emotsionaalse 

teemaga. Ta lisas, et kui inime-

sel on vaja kohaliku omavalit-

susega suhelda, siis peaks ta 

saama toimingud tehtud arvuti 

või telefoni kaudu.

Kui see pole võimalik, siis 

tuleb minna kohalikku teenin-

duspunkti, mis jäävad alles 

kõikidesse praegustesse val-

lakeskustesse. «Ja kui inimene 

tõesti tahab, siis peab olema tal 

võimalus ka vallamajja minna, 

kuid asju peaks ta ka teisiti aja-

da saama,» lisas ta.

Kohalikud poliitikud ei usu, 

et vallamajast ilma jäänud Koe-

ru vald Järva vallale selja pöö-

rab, sest enam pole aega ühegi 

teise omavalitsusega ühineda. 

Kui koerulased otsustavad jät-

kata senisel kujul, siis liidab 

riik valla ikkagi Järva valla 

külge, kuid ühinemistoetust 

andmata. 

Kõige tähtsam ülesanne: Paide Haldu-

se elektrik Tarmo Kivimäe sättis linna 

jõulupuu tippu tähe ning kohendas val-

guskette, mis pühapäeval täies hiilgu-

ses põlema süttivad. DMITRI KOTJUH
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